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α παιδικά χρόνια ήταν ευτυχισµένα,
ωστόσο από οικονοµικής πλευράς
δεν ήταν καθόλου εύκολα. Ο πατέ-
ρας, όντας δασικός έπαρχος, έµενε
στο Σταυρό της Ψώκας ή σε άλλους
∆ασικούς Σταθµούς και µε την οικο-

γένεια βρισκόταν µόνο τα Σαββατοκυρίακα. Ο µι-
κρός Πεύκιος έµενε µε τη µητέρα του και τη µεγα-
λύτερη αδελφή του. “∆ηµιούργησα από τότε µια
ιδιαίτερη σχέση µε τη µητέρα µου που αγαπούσα
πάρα πολύ και επηρέασε τη ζωή µου. Τα καλοκαί-
ρια τα περνούσαµε κοντά στον πατέρα και όλη µέ-
ρα γύριζα στα δάση µε ένα λαγωνικό σκυλί του πα-
τέρα µου”. 

Γυµνάσιο πήγε στο Παγκύπριο, και όπως ο ίδιος
έλεγε, δεν διάβαζε πολύ τα µαθήµατα, προτιµού-
σε άλλα βιβλία. “ Ήµουν σχετικά καλός µαθητής,
πολύ ζωηρός, ουδέποτε πήρα διαγωγή άριστα,
εκτός τον τελευταίο χρόνο”. Στην Πέµπτη τάξη µά-
λιστα, απεβλήθη διότι …περπατούσε µε µια µα-
θήτρια. “Τότε οι έρωτες έφταναν µόνο στο να κρα-
τά το χέρι ο ένας του άλλου. Το Παγκύπριο Γυµνά-
σιο ήταν πολύ αυστηρό. Έπαιζα βιολί στην ορχήστρα
και ήµουν στη χορωδία του σχολείου, έπαιξα  και
σ’ ένα θέατρο. Η αγάπη για τις τέχνες ξεκίνησε από
το σχολείο, µε βοήθησε πολύ ο ζωγράφος ∆ιαµα-
ντής που ήταν δάσκαλός µου. ∆ιάβαζα πολλή ποί-
ηση, ανακάλυψα τότε τον Καβάφη, από το 1950,
τον οποίο θαυµάζω από τότε”. Όταν ήρθε η ώρα για
σπουδές, ο Πεύκιος βρέθηκε µπροστά σε δίληµµα.
Ο πατέρας του ήθελε από τον Πεύκιο να σπουδά-
σει ένα επάγγελµα ανεξάρτητο. “Επέλεξα την αρ-
χιτεκτονική αντί ελεγκτής ή βιοµηχανικός χηµικός.
Μετά τον πρώτο χρόνο στο Πανεπιστήµιο έγραψα
στον πατέρα µου ότι θα πήγαινα για οικονοµικά
στο London School of Economics. Είχα διαβάσει
τότε ένα βιβλίο του Αλέξη Καρέλ, “The man the
unknown”, που έλεγε ότι για να µπορέσεις να ανα-
καλύψεις τον άνθρωπο και να δοθεί ολοκληρω-
µένη πρόταση ζωής έπρεπε να τον δεις σφαιρικά
και ολοκληρωµένα. Για να το πετύχεις αυτό έπρε-
πε να θυσιάσεις 40 χρόνια από τη ζωή σου µελε-
τώντας όλες τις επιστήµες που αφορούσαν τον άν-
θρωπο. Μου µπήκε η ιδέα να το κάνω κι εγώ. Θα άρ-
χιζα µε Οικονοµικά και µετά θα συνέχιζα µε Ιατρι-
κή, Φιλοσοφία, Κοινωνιολογία κ.λπ. Ο πατέρας µου
δεν δέχτηκε γιατί έβλεπε ότι ήταν µια ουτοπία και
ένα όνειρο νεανικό”. 

Οταν ο Πεύκιος σπούδαζε, ο πατέρας τού έστελ-
νε τις 25 από τις 50 λίρες του µισθού του. “Η οικο-
γένειά µου θυσιαζόταν για µένα. ∆εν µπορούσα
να τους απογοητεύσω και δεν το µετάνιωσα. Αι-
σθάνοµαι πολύ ευγνώµων στους γονείς µου, για
τις θυσίες που έκαµαν και την αγάπη που µου έδω-
σαν γιατί ουδέποτε τους είδα να τσακώνονται µε-
ταξύ τους. Αυτό και αν είναι µεγάλη κληρονοµιά”. 

Οι σπουδές στην Αγγλία ήταν ένα µεγάλο σχο-
λείο για τον Πεύκιο Γεωργιάδη, ο οποίος γνώρισε
ιδιαίτερα αυτό που τον ενδιέφερε: Τη σύγχρονη
τέχνη. “Αυτό µου άνοιξε τα µάτια”. Στο πανεπι-
στήµιο έµαθε και κάτι άλλο, εξίσου σηµαντικό: “Tη
δηµοκρατική αντιµετώπιση πραγµάτων και την
ανεκτικότητα. Ήµουν στην Αγγλία την εποχή της
ΕΟΚΑ και ουδέποτε µου είπαν οτιδήποτε οι Άγγλοι
συµµαθητές µου. Με εξέλεξαν µάλιστα αντιπρό-
σωπο των φοιτητών της Αρχιτεκτονικής Σχολής στο
Συµβούλιο των Φοιτητών του Πανεπιστηµίου”. Με-
σούντος του απελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ,
ο Πεύκιος ήθελε να έρθει στην Κύπρο, αλλά και
πάλιν δεν ήταν βέβαιος. Εξάλλου, ο πατέρας του,

τού είπε ότι προείχαν οι σπουδές. “ Ήµουν από το
Γυµνάσιο πολύ ένθερµος υποστηρικτής της Ένω-
σης και ήθελα να έλθω να λάβω µέρος, αλλά από
την άλλη, µε τα χρόνια, άρχισα να νιώθω ότι κάτι δεν
πήγαινε καλά µε τον αγώνα, διότι δεν ήµουν βέ-
βαιος πού θα κατέληγε, ιδιαίτερα µε την ανάµειξη
της Τουρκίας. Παρόλο που έβλεπα τη µεγάλη και
ηρωική προσπάθεια, αισθανόµουν ότι µπορού-
σαµε να οδηγηθούµε σε προβλήµατα και αδιέξο-
δα”.

Το 1956 γνώρισε στο Λονδίνο τη γυναίκα µε την
οποία µοιράστηκε το υπόλοιπο της ζωής του, τη
Μάργαρετ, υπάλληλο της αεροπορικής KLM στη
Γερµανία. “Την επόµενη χρονιά πήγα στη Γερµα-
νία, αρρώστησα όπως σας είπα και έκανα τρεις µή-
νες σε νοσοκοµείο. Με περιποιήθηκε πάρα πολύ.
Γύρισα στην Κύπρο το 1959, ήλθε δυο τρεις φορές
στην Κύπρο, αλλά οι Γερµανοί δεν ήθελαν την κό-
ρη τους να παντρευτεί Κύπριο, ο οποίος µάλιστα δεν
ήταν ούτε Καθολικός. Είχαµε πολλές αντιδράσεις

µέχρις ότου ήρθη το “ανάθεµα” µεταξύ του Πα-
τριάρχου Κωνσταντινουπόλεως και του Πάπα. Η
Μάργαρετ είναι από τις πρώτες ξένες που έµαθε
καλά τα ελληνικά και ξέρει καλά την Κύπρο. Αγά-
πησε την Κύπρο και ήθελε να µάθει τον τόπο και τη
γλώσσα. Ερχόταν καθηγητής φιλόλογος στο σπίτι
και της έκανε µάθηµα, λογοτεχνία και ποίηση. Με-
λέτησε τον τόπο. Είναι πολύ ικανή µε τα χέρια της
και την ενδιαφέρει πολύ η τέχνη και είναι αφο-
σιωµένη στην οικογένειά της. Είναι µια σπουδαία
γυναίκα και η προσφορά της Μάργαρετ στη ζωή
µου, στην καριέρα µου και στη δηµιουργία της οι-
κογένειάς µας, είναι τεράστιας σηµασίας. Χωρίς
τη Μάργαρετ δε νοµίζω να τα κατάφερνα στη ζωή”. 

Στη συνέντευξη που µας παραχώρησε, ο Πεύ-
κιος Γεωργιάδης µίλησε για πρώτη φορά και για
τον γολγοθά που ανέβαινε ο ίδιος και η οικογένειά
του για πολλά χρόνια, εξαιτίας του προβλήµατος
υγείας που αντιµετώπιζε το πρώτο παιδί, ο Γιαν, ο
οποίος υπέφερε από δύο χρονών και υπέκυψε όταν
έγινε 19. “Εγώ είχα και τη δουλειά µου, η Μάργα-
ρετ όµως το ζούσε καθηµερινά και υπέφερε πάρα
πολύ και ταυτόχρονα είχε άλλα τρία παιδιά ν’ ανα-
θρέψει. Ήταν µια ηρωίδα. Προσπάθησα να µην κα-
ταρρεύσω και πολλές φορές αρνιόµουν να συζη-
τούµε το θέµα. ∆εχτήκαµε το παιδί µας και κάνα-
µε ό,τι µπορούσαµε. Σήµερα έχουµε τρία παιδιά -
και είµαι πολύ περήφανος και για τα τρία - την Κά-
ριν, την Αλέξια και τον Στέφανο και µια εγγονή, την
Κλειώ”. 

Τ
Όσοι είχαν την
ευτυχία να τον
γνωρίσουν, έχουν
να λένε για την
υποµονή του, τη
δεκτικότητά του,
την καλοσύνη του
και το
αφοπλιστικό του
χαµόγελο. Πάντα
ανοιχτόκαρδος
και προσιτός,
απλός, ενίοτε και
εκρηκτικός,
αντιπαθούσε τους
τύπους και
εστίαζε την
προσοχή του
στην ουσία. Ο
Πεύκιος
Γεωργιάδης, είχε
ενεργότατη
ανάµιξη στα
κοινά εδώ και
πάρα πολλά
χρόνια.
“Καλύτερα να µην
είσαι δηµοφιλής
τον καιρό που
είσαι Υπουργός,
αλλά να σε
θυµούνται µετά
που θα φύγεις
για το έργο που
έκανες”, µας είχε
πει, ίσως και
κάπως
προφητικά, στην
τελευταία
συνέντευξη που
µας έδωσε, και
από την οποία
αναδηµοσιεύουµε
µερικά
αποσπάσµατα. 

Ο άνθρωπος µε την ανοικτή αγκαλιά
Της Αντιγόνης
Σολοµωνίδου
∆ρουσιώτου 

Η ΠΥΛΗ
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ
Η Οµάδα που είχε τη
φροντίδα της Πύλης
Αµµοχώστου. Από αρι-
στερά ο ∆ηµήτρης
Κουλερµής της Τεχνι-
κής Υπηρεσίας, ο κ.
Ανδρεάδης, ∆ηµοτικός
Γραµµατέας, ο κ. Σαβ-
βίδης, Προϊστάµενος
της Υπηρεσίας Κήπων,
ο Ντίνος Κωνσταντί-
νου, ο ∆ηµοτικός Μη-
χανικός, η Άννα Μαρα-
γκού, Πολιτιστική Λει-
τουργός, ο Πεύκιος Γε-
ωργιάδης και ο Ανδρέ-
ας Παπαϊωάννου.

>Οι σηµαντικοί σταθµοί της ζωής του Πεύκιου Γεωργιάδη

ΜΕ τον Τάσσο Παπαδό-
πουλο τον συνέδεε µια πο-
λύχρονη φιλία. “Από το νη-
πιαγωγείο ήµαστε µαζί. Εί-
ναι µια παιδική φιλία που
είχε τα διαλείµµατά της,
µια που στο δηµοτικό πή-
γαµε σε διαφορετικά σχο-
λεία, αλλά βρεθήκαµε αρ-
γότερα στο Παγκύπριο Γυ-
µνάσιο. Θυµάµαι στο Γυ-
µνάσιο ήταν υπεύθυνος για
την έκδοση του περιοδικού
“Μαθητική Εστία”. Είχαµε
τότε πρόβληµα µε τις σχέ-
σεις των δυο φύλων και
έγραψα ένα άρθρο λέγο-
ντας ότι αυτά είναι ανα-
χρονιστικά. Ο Πρόεδρος το
“έφτιαξε”, διότι όπως τα
έγραφα εγώ κινδύνευα να
µην δηµοσιευτεί. 

Πρωτοπόρος υπηρέτης της αρχιτεκτονικής
ΤΟΥ ΝΕΑΡΧΟΥ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

γινε γνωστός στο ευρύ κοινό µετά το διο-
ρισµό του στη θέση του Υπουργού Παι-
δείας. Η προσφορά του ωστόσο ήταν πο-

λύ µεγαλύτερη ως αρχιτέκτονας. Προσφορά
αναγνωρισµένη από τον αρχιτεκτονικό κόσµο.
Έµπειρος αρχιτέκτονας, αγκάλιαζε τους νεό-
τερους στο επάγγελµα, αναλαµβάνοντας την
επαγγελµατική τους καθοδήγηση. Πρωτοπό-
ρος σε πολλά ζητήµατα, εργασιοµανής, µάχι-
µος αρχιτέκτονας, δραστήριος, αποφασιστι-
κός. Ακόµα και σε αρχιτεκτονικά θέµατα φρό-
ντιζε να αναδεικνύει την κοινωνική τους πτυ-
χή. Επεδείκνυε ξεχωριστό ενδιαφέρον για
αποκατάσταση και διατήρηση της αρχιτεκτο-
νικής µας κληρονοµιάς. Για τον αρχιτέκτονα
Πεύκιο Γεωργιάδη, αφήνοντας για λίγο στην
άκρη την προσφορά του ως Υπουργός, µίλησαν
στο “Φ”, ο πρώτος πρόεδρος του Επιστηµονι-
κού Τεχνικού Επιµελητηρίου Κύπρου, Νίκος
Μεσαρίτης και ο Πρόεδρος του Συλλόγου Αρχι-
τεκτόνων Κύπρου, Κωνσταντίνος Μαραθεύ-
της. Ο Πεύκιος Γεωργιάδης ήταν από τους πρώ-
τους µορφωµένους αρχιτέκτονες στην Κύπρο.

Ήταν ένας αρχιτέκτονας θετικά επηρεασµέ-
νος από τη συµπεριφορά των αρχιτεκτόνων
διεθνώς - της εποχής του ’50-’60-  εποχή όπου
θεωρείτο αδιανόητο να είσαι αρχιτέκτονας.
Μετέφραζε την αρχιτεκτονική σε µία επιστή-
µη, επισηµαίνοντας τους τρόπους µε τους οποί-
ους µπορεί να επηρεάσει τον κόσµο και την
κοινωνία. Η στάση και συµπεριφορά του, είχε
θετική επίδραση και στους άλλους αρχιτέ-
κτονες. Όπως λένε οι συνάδελφοί, έφερε το
πνεύµα του ενεργού αρχιτέκτονα στην Κύπρο.

Προτάσεις, ιδέες και εισηγήσεις που είχε δεν
τις κρατούσε για τον εαυτό του. Μέσω των συν-
δέσµων ή οργανώσεων για τους αρχιτέκτονες
τις προωθούσε, χωρίς ο ίδιος να επιδιώκει να
αναρριχηθεί σε κάποια θέση ή να αντλήσει
προσωπικό όφελος. 

Απόφευγε αντιπαραθέσεις για θέµατα δου-
λειάς πρεσβεύοντας την άποψη ότι πάντα υπάρ-
χει συναινετική λύση. “Πάντα υπάρχει τρόπος
για να βρούµε µία συναινετική οδό. Με την
αντιπαράθεση δεν λύνονται τα προβλήµατα”,
έλεγε σε δύσκολες στιγµές σε συναδέλφους
του. 

Το πιο σηµαντικό έργο του Πεύκιου Γεωρ-

γιάδη, όπως το βλέπουν οι συνάδελφοί του, δεν
έχει σχέση µε κάποιο οικοδόµηµα ή κατα-
σκευή. Σχετίζεται µε την πρωταγωνιστική του
συµµετοχή για διατήρηση της παραδοσιακής
αρχιτεκτονικής. Σε αυτόν τον τοµέα δεν θα
ήταν υπερβολή να λεχθεί ότι αφιέρωσε τη ζωή
του. Ίδρυσε τον Παγκύπριο Οργανισµό Αρχι-
τεκτονικής Κληρονοµιάς (ΠΟΑΚ). Όργωσε κυ-
ριολεκτικά χωριά µε άλλους αρχιτέκτονες, πα-
ρουσιάζοντας σε πολλές κοινότητες τι σηµαί-
νει η διατήρηση της αρχιτεκτονικής κληρονο-
µιάς. 

Τα πρώτα χρόνια µετά την εισβολή, ξεκίνησε
να αναπτύσσεται στην Κύπρο η ιδέα για δια-
τήρηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Τό-
τε µετά τον πόλεµο επικρατούσε γενικά µία
αναρχία και υπήρχε η τάση να κατεδαφίζο-
νται αρκετά κτίρια µε το πρόσχηµα να κατα-
σκευαστούν νέα για την επαναδραστηριο-
ποίηση των προσφύγων. Ο Πεύκιος Γεωργιά-
δης  βλέποντας να σβήνει αυτός ο πλούτος,
δεν έµεινε άπρακτος. Αποφάσισε να ξεκινή-
σει µαζί µε τον επίσης αρχιτέκτονα το Νεο-
πτόλεµο Μιχαηλίδη, µία προσπάθεια προ-
στασίας των παλιών κατασκευών. Σιγά-σιγά

δηµιούργησαν µία ασπίδα προστασίας της πα-
ραδοσιακής αρχιτεκτονικής. Με πρωτοπο-
ριακές ιδέες και προτάσεις φρόντιζε να σώ-
σει ιστορικά κτίρια. Είχε ενεργό ρόλο στην αλ-
λαγή της εικόνας των σχολικών εγκαταστά-
σεων. Ως µέλος του Συνδέσµου Αρχιτεκτόνων
είχε εµπλακεί σε µία προσπάθεια ώστε τα σχο-
λεία να κατασκευάζονται µέσα από αρχιτε-
κτονικούς διαγωνισµούς και όχι µόνο κατ’ εντο-
λή των τεχνικών υπηρεσιών του Υπουργείου.
Αφού έσπειρε τον σπόρο, συµµετέχοντας στη
διαµόρφωση άποψης από τους αρχιτέκτονες,
µπόρεσε στη συνέχεια να τον καλλιεργήσει. Τό-
τε υπήρξαν πολλές αντιδράσεις καθώς η δη-
µόσια υπηρεσία δεν επέτρεπε να εµπλακούν
άλλοι αρχιτέκτονες. Ένα από τα επιχειρήµατα
που προέβαλλαν οι αρχιτέκτονες, ήταν ότι όλα
τα σχολεία ήταν κτισµένα στο ίδιο µοτίβο. Όταν
ανέλαβε το Υπουργείο, τον Μάρτιο του 2003,
φρόντισε να καλλιεργήσει αυτή την ιδέα. Στα-
διακά ξεκίνησε να αλλάζει η εικόνα των σχο-
λείων. Είτε µε την αλλαγή στα χρώµατα των
τοίχων, είτε µε τη δηµιουργία νέων χώρων, κα-
τάφερε να µετατρέψει τα σχολεία σε χώρους
πιο προσιτούς για τα παιδιά. 

Ε

Ένα άρθρο
και ο Τάσσος

ΑΠΟ το 1969 ο Πεύκιος Γε-
ωργιάδης άρχισε να µα-
ζεύει αρχαία αγγεία, και
στη συνέχεια, εµπλούτισε
τη συλλογή του µε έργα τέ-
χνης Κυπρίων καλλιτεχνών,
λαϊκής ζωγραφικής, κυ-
πριακά ασηµικά, πιρουνο-
µάχαιρα, αρχαία αγγεία,
γραµµατόσηµα, ξυλόγλυ-
πτα, και κυπριακά κεραµι-
κά. ∆ιέθετε επίσης συλλο-
γή µε πέτρινες ελληνικές-
ρωµαϊκές άγκυρες που
έβρισκε στο βυθό της θά-
λασσας.

Μανιώδης 
συλλέκτης

«Καλύτερα να σε θυµούνται όταν φύγεις»
Ένα άλλο γνώρισµα του Πεύκιου Γεωργιάδη ήταν ότι απεχθανόταν τις βαρύγδουπες διακηρύ-

ξεις. Και όταν τον ρωτήσαµε για το όραµά του και τι θα ήθελε να αφήσει στο πέρασµά του από το
υπουργείο Παιδείας, απάντησε ως εξής: “∆εν έχω προσωπικό όραµα κι ούτε θέλω να αφήσω
προσωπική σφραγίδα. Εµένα µε ενδιαφέρει να εφαρµόσω το πρόγραµµα της κυβέρνησης. ∆εν
έχω προσωπικές φιλοδοξίες”. Η υπουργοποίηση ήταν κάτι που δεν το ανέµενε. “Ούτε την περί-
µενα κι ούτε τη ζήτησα, ήταν καθαρά επιλογή του Προέδρου”. Όταν ανέλαβε στο υπουργείο, ανη-
συχούσε από το γεγονός ότι ήταν ένα άγνωστο για τον ίδιο πεδίο δράσεως. Όταν του είχαµε υπο-
δείξει ότι µια δηµοσκόπηση εκείνης της περιόδου τον έδειχνε µε χαµηλά ποσοστά δηµοτικότη-
τας, σχεδόν στην τελευταία θέση, ο Πεύκιος Γεωργιάδης απάντησε ως εξής: “∆εν µε ανησυχεί,
διότι όπως σας είπα δεν έχω προσωπικές φιλοδοξίες. Εκτιµώ πολύ τα ΜΜΕ αλλά δε νοµίζω ότι η
δηµοτικότητα είναι συνώνυµο της πραγµατικής επιτυχίας. Εργάζοµαι σκληρά, τόσο εγώ όσο και
οι συνεργάτες µου, και ελπίζω µέχρι το τέλος να πείσουµε µε το έργο µας. Όπως µου έλεγε ένας
φίλος, καλύτερα να µην είσαι δηµοφιλής τον καιρό που είσαι Υπουργός, αλλά να σε θυµούνται
µετά που θα φύγεις για το έργο που έκανες”. 

>Αφιέρωσε τη ζωή του στη διατήρηση της παραδοσιακής αρχιτεκτονικής


